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1. Godkendelse af dagsordenen 

• Der var en række punkter til eventuelt.  

• DSA havde bedt om at drøfte losning af sild i små havne. FSK-PO og DFPO havde ønsket at 

drøfte stenbiderfiskeriet. DFPO ønskede desuden at drøfte ål, helleflynder og grænsekrydsende 

fiskeri i norsk farvand. DPPO ønskede at drøfte aftale om makrel. DSA ønskede at drøfte FLAG-

ordningen. 

• Desuden ville ministeriet gerne orientere om etårig videreførelse af EHFAF-aftalen for 2021-

2023 i 2024. 

• Dagsordenen blev derefter godkendt. 

• FSK-PO foreslog i forlængelse heraf, at der blev lagt et fast punkt på årets sidste REFU-møde, 

hvor kvoteudnyttelsen blev gennemgået. Departementet vurderede, at det var en god idé, og 

det ville blive taget med i det videre arbejde. 

• DFPO takkede for samarbejdet om kuller og oplyste, at det var deres holdning, at rationerne 

generelt skulle afspejle størrelsen på de forhøjede kvoter, samt at DFPO således anbefalede 

overbooking på alle kvoter. 

• Fiskeristyrelsen oplyste, at der på torsk i Kattegat var fisk at finde i puljerne. 

• Departementet kvitterede for forslagene. 

2. Kort orientering om status i sager berørt på tidligere møder 

a. Orientering omkring forlængelse af dispensation fra indkomstkravet for at opretholde A-

status for fiskere i Østersøen.  

 

• Departementet oplyste, som meddelt på sidste møde i REFU, at dispensationerne blev 

forlænget med ét år. Rammerne for denne forlængelse var drøftet med DFPO og FSK-PO. 

Fiskeristyrelsen ville lægge faglig nyhed op på deres hjemmeside snarest. 
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• DFPO spurgte, om dispensationerne kørte videre og bad om, at organisationerne fortsat blev 

inddraget. 

• Departementet oplyste, at det gjorde de, og at organisationerne fortsat ville blive inddraget tæt. 

 
b. Orientering omkring reglerne for bifangst af torsk i Østersøen 

 

• Departementet oplyste, at vilkårene for fiskeriet efter torsk i Østersøen overvejes, herunder 

hvor stor bifangstprocenten for torsk skal være. Eventuelle ændringer vil blive meldt ud via en 

straksregulering.  
 

c. Bifangstsild i Østersøen 
 

• Departementet oplyste, at sild i den vestlige Østersø kan – som i de seneste år - udelukkende 

fanges som bifangst, hvor Danmark har en bifangstkvote på 110 tons i 2024. Sild i den centrale 

Østersø må godt fanges direkte, hvor Danmark har en kvote på 888 tons i 2024.  

• Kvotefastsættelsen for bestandene i Østersøen for 2024 blev vedtaget ved Rådsmødet den 23. 

oktober 2023. 
 

d. Orientering om fartøjer, der har benyttet sig af generationsskifteordningerne i 2023 
 

• FST havde i forlængelse af drøftelsen på REFU-mødet afholdt d. 26. oktober 2023 været i 

kontakt med DPPO, som har oplyst, at man alene ønsker oplysninger om ordningen 

generationsskiftesild. Konkret ønsker DPPO oplyst, hvor mange og hvilke fartøjer, der har fået 

tildelt sild under ordningen i 2023.  

• FST kunne oplyse, at ni personer havde fået tildelt generationsskiftesild. En oversigt over 

fartøjsnumrene på de konkrete fartøjer, der var omfattet, ville blive udsendt til deltagerne. 

3. Udviklingen i fiskerierne og evt. regeljusteringer  

 

• Fiskeristyrelsen gennemgik punktet. Departementet oplyste, at materiale om kvotebytter ville 

blive eftersendt. 

• Der var ingen spørgsmål. 

• FSK-PO foreslog, at det blev et fast punkt på årets sidste REFU møde at gennemgå 

kvoteudnyttelsen.  

• DFPO takkede for samarbejde om kuller. DFPO anbefalede generelt, at rationerne afspejlede 

størrelsen på de forhøjede kvoter. DFPO anbefalede overbooking på Kattegat-kvoter. 

Fiskeristyrelsen oplyste, at ift. torsk kunne puljerne også assistere. DFPO anbefalede en 

overbooking alligevel. 
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4. Orientering om ny lovgivning 

 

Reguleringsbekendtgørelsen  

 

• Departementet oplyste, at bekendtgørelsen havde været i offentlig høring.  

• Det blev desuden nævnt, at den planlagte genberegning af fartøjernes kvoteandele pr. 1. januar 

2024 var udskudt indtil videre. Dette skyldtes primært ønsket om at kvalitetssikre tallene, der 

lå til grund for genberegningen. 

• DPPO spurgte, om dispensationerne ift. kvotekoncentrationsberegninger kørte videre. 

Departementet bekræftede dette, hvorefter DPPO anmodede om fortsat inddragelse af 

organisationerne.  

 
Orientering om stenbider 

• Departementet redegjorde for den proces, der havde kørt på interessentinddragelsen omkring 

den fremtidige regulering af stenbider, samt DTU-Aquas anbefalinger. Oplægget til drøftelse 

var, at der i 2024 ville blive indført en kvote, der ville svare til de samlede fangster fra 2023. 

• DSA påpegede, at det var vigtigt at få reguleret sæler. 

• DFPO ville vende tilbage med skriftlige bemærkninger. DFPO spurgte yderligere, om den 

kvote, der var foreslået, var baseret på de foreløbige fangster i år eller hele året. Departementet 

oplyste, at hele årets fangster i 2023 forventeligt ville udgøre kvoten for 2024.  

• Departementet ville gerne have input ift., hvordan tilladelserne konkret skulle laves.  

• FSK-PO spurgte, om kvoten ville kunne justeres, hvis kvoten var opbrugt 4. januar. FSK-PO 

tilføjede, om det ikke ville kunne bruges som argument for, at bestanden havde det godt. 

• Departementet oplyste, at sådan kunne man godt se det, men data for bestanden var 

begrænset, og der blev ageret ud fra den bedst mulige viden. 

• DPPO spurgte, om der var bifangster i industrifiskeriet af stenbider. 

• FSK-PO spurgte om kvoten var fri eller rationsfiskeri. 

Departementet oplyste at kvoten var fri, men åben for input ift. om der skulle sættes rationer. 

• FSK-PO nævnte, at de gerne ville have haft indholdet af punktet ud på forhånd. 

• FST oplyste, at der formentlig burde laves en omregningsfaktor fra rogn til levende fisk. Tre 

lande havde det allerede. 

• DSA påpegede, at 2023 fangsten var mindre end i 2022, og at man gerne så den nye kvote sat 

som både fangsterne fra 2022 og 2023. 

• FSK-PO spurgte, om det kom ud i høring som en bekendtgørelse. Departementet oplyste, at 

det kunne laves via straksregulering. 

• Departementet noterede sig de mange inputs og ville vende tilbage med en plan. Den forcerede 

proces blev beklaget. 
 
Kapacitetsbekendtgørelsen  

• Departementet oplyste, at bekendtgørelsen havde været i offentlig høring. Bekendtgørelsen var 

imidlertid blevet udskudt, da der ikke var udarbejdet en miljøvurdering af de foreslåede 
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ændringer. Når ministeriet var færdig med at udarbejde denne vurdering, ville 

bekendtgørelsen blive sendt i offentlig høring igen.  
 
Fiskeriloven  

• Departementet oplyste, at ændring af fiskeriloven var med på lovprogrammet for 2024. Med 

lovforslaget genindføres muligheden for registrering som erhvervsfisker med B-status, og 

samtidigt genetableres adgangen til skattemæssigt fradrag for havdage for samtlige 

erhvervsfiskere.  
 

Bekendtgørelse om fiskeri efter fladfisk i tysk zone  

• Departementet oplyste, at bekendtgørelse om fiskeri for danske fartøjer i den tyske del af 

Østersøen var trådt i kraft. Ansøgningen skulle være modtaget af Fiskeristyrelsen senest d. 17. 

december 2023.  

5. Praksis for skylning af jomfruhummere 

 

• Fødevarestyrelsen var blevet bedt vurdere, hvorvidt skylning af jomfruhummere i 

skylletromler samt aflivning af jomfruhummere ved afrivning af halen var i overensstemmelse 

med dyrevelfærdsloven. Spørgsmålet var blevet forelagt Det Veterinære Sundhedsråd.  

• Ministeren ønskede, at ovennævnte drøftedes med fiskerierhvervet med henblik på at belyse, 

hvad erhvervets vurderinger var af, hvor udbredt denne praksis var for skylning og aflivning af 

jomfruhummere.  

• DFPO oplyste, at de ikke havde set vurderingerne fra FVST. DFPO informerede om, at alle 

hummere blev skyllet og opfordrede til, at fiskerifagligheden blev taget med i vurderingen. 

DFPO supplerede yderligere, at primært nyskallede, dvs. bløde, hummere fik knækket hovedet 

af halen. Det var vurderingen, at 95 procent ilandbringes hele og 5 procent som haler, da prisen 

på førstnævnte var højere. 

• DSA mente, at det var vigtigt med skylning, da hummeren i denne proces kom af med 

afføringen. DSA oplyste yderligere, at kun døde hummeres hoved blev revet af.  

• DFPO mente, at hummere skulle skylles, ellers kunne de ikke markedsføres. Dette var ikke en 

isoleret dansk problemstilling. Spørgsmålet var også stillet i andre lande, og her havde det ikke 

givet anledning til nogen handling.  

• FSK-PO spurgte om en tejnefanget hummer blev skyllet. DSA oplyste, at det gjorde den ikke.  

6. Fjæsing fiskeri i Kattegat  

 

• DSA spurgte, om det var muligt for både fra Nordsjælland at søge om at fiske efter fjæsinger til 

konsum i Kattegat.  

• Departementet oplyste, at ansøgninger om tilladelse til forsøgsfiskeri blev udstedt af 

Fiskeristyrelsen.   

• Departementet oplyste, at DSA kunne henvende sig til Fiskeristyrelsen vedr. yderligere 

spørgsmål.   
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• DSA spurgte til muligheden for at komme med i forsøgsfiskeri, hvortil FST oplyste, at der skal 

søges tilladelse i samarbejde med en videnskabelig organisation. 

• FSK-PO spurgte om der var stor bifangst, og om forsøgsfiskeriet foregik på lavt vand.  

• DFPO oplyste, at det ikke foregik på lavt vand. FST oplyste yderligere, at bifangstprocenten var 

på to procent. 

7. Eventuelt  

 
a. Losning af sild i små havne (DSA) 

• DSA oplyste, at de var interesserede i at høre om, hvilke muligheder der var for at sikre, at der 

lovligt kan losses konsum sild i de små havne. DSA spurgte, hvorfor der skulle tages prøver af 

konsumfisk, og foreslog at der blev indført en bagatelgrænse for stikprøver. 

FSK-PO supplerede, at det var svært at komme af med sild for små fiskere. Departementet 

oplyste, at dialogen skulle tages med FST om dette og takkede for input. 
 

b. Orientering om etårig videreførelse af EHFAF-aftalen for 2021-2023 i 2024. 

• Regeringen og aftalekredsen havde besluttet at videreføre aftalen om EHFAF for 2021-2023 

etårigt i 2024.  

• FSK-PO spurgte til den nationale medfinansiering, og om der var behov for nye penge for at 

lave en plankeforlængelse. Departementet afkræftede dette, da midlerne var teknisk videreført 

på finansloven.  

• FSK-PO spurgte til ubrugte midler. FST oplyste, at de var medtaget. 
 

c. Beskæring af midler til produktions- og afsætningsplaner 

 

• DFPO kritiserede, at midlerne til produktions og afsætningsplaner-ordningen blev beskåret. 

Pengene blev mindre, da der nu var tre producentorganisationer. DFPO oplyste, at de ville 

arbejde for, at den pulje blev større. FSK-PO var enige med DFPO. Departementet oplyste, at 

det blev taget til efterretning. 

 

d. Ål 

 

• FSK-PO spurgte, om der kom interessentinddragelse efter rådsmødekonklusionerne omkring 

ål. Departementet svarede, at der ville blive afholdt møde den 18/12-2023. Både FSK-PO og 

DFPO var inviteret. 

 

e. Grænsekrydsende fiskeri i norsk farvand 

 

• Departementet oplyste, at den norske beslutning var taget, men at der fortsat var håb for at 

ændre beslutningen. DFPO spurgte, hvad der blev gjort ift. norsk fiskeri i EU-farvand og 

bemærkede, at grænsekrydsende fiskeri for norske fartøjer i EU farvand også skulle forbydes. 

DFPO bemærkede yderligere, at der forekom dobbeltarbejde ifm. opgørelse af fangsten ifm. 

farvandsskift. DFPO spurgte til registrering af fartøjer - om adgangen var på plads for alle 
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fartøjer allerede. DFPO ville gerne have set på, om Danmark siden 2011 havde givet Norge 

nogen indrømmelser, der nu blev overflødige. Departementet anmodede om skriftligt input til 

kommende møde med Norge. 

 

f. Helleflynder 

 

• DFPO anbefalede et dansk forbud mod landing af helleflynder i de tre måneder, der fremgår af 

den fælles henstilling fra Kommissionen. Departementet ville vende med information 

vedrørende, hvordan det blev implementeret i Danmark. 

 

g. Makrel 

 

• DPPO ønskede at drøfte opfølgning på makrel-aftalen. DPPO havde mistet makrel som direkte 

konsekvens af brexit og så gerne, at der blev lavet kompensationsordning. DPPO ønskede også 

en juridisk analyse af sagen.  

• FSK-PO spurgte til, hvad sagen drejede sig om. Departementet redegjorde for sagen og 

rådsmødekonklusionerne.  

• DPPO takkede for hurtige tilladelser til FST efter aftalens indgåelse. 

 

h. Fiskerikommission 

 

• Departementet oplyste, at Fiskerikommissionens anbefalinger offentliggjordes inden jul og 

forventedes at blive lanceret onsdag d. 20. december. DFPO og DPPO ville gerne se 

anbefalingerne så tidligt som muligt, og gerne inden pressen så dem. Departementet tog det 

oplyste til efterretning. 

 

i. Minimumsomsætning for deltagelse i FLAG-ordningen 

 

• DSA påpegede, at det ift. FLAG-ordningen var et problem, at der var et krav om 

minimumsomsætning på 20 mio. kr. i de havne, der ansøgte. FSK-PO var enige i, at det var et 

problem. 

• Departementet tog det oplyste til efterretning. 

 

 

 

 


